
گفت و گو وطن امروز  شماره 2677 11یکشنبه 19  اسفند 61397

  در ابتدا از سفر ولیعهد سعودی به اسلام آباد که حواشی زیادی را به دنبال داشت 
آغاز کنیم؛ با توجه به س�فر اخیر ولیعهد س�عودی به پاکستان آیا سیاست خارجی 
اس�لام آباد در عرصه روابط دوجانبه با ریاض دستخوش تغییراتی در ساختار و اجرا 

شده است؟ ابعاد گرم شدن این روابط را چگونه تحلیل می کنید؟
روابط پاکستان و عربستان دارای قدمت زیادی است و مختص وضعیت فعلی یا 
دهه اخیر نیست. زمانی که پاکستان از هند استقلال پیدا نکرده بود و جزئی از خاک 
این کش��ور به حساب می آمد، مسلمانان هند روابط دوستانه ای با عربستان داشتند. 
پس از آنکه در سال 1947 استقلال پاکستان رسماً اعلام شد، مجدداً این روابط ادامه 
داشت و هر وقت پاکستان با مشکلات اقتصادی روبه رو می شد، ریاض به کمک آن 
می آمد، به صورتی که حدود 200 هزار پاکستانی در خاک عربستان مشغول به کار 
هستند و از سوی دیگر ارتش پاکستان از دهه ها قبل به ارتش عربستان آموزش نظامی 
داده اس��ت. اما این مولفه ها باعث نمی شود که بگوییم روابط 2 کشور طی دهه های 
اخیر در وضعیت بس��یار مطلوب قرار داشته اس��ت. طبیعتا روابط میان اسلام آباد و 
ریاض همانند بس��یاری از کشورها دارای فراز و فرودهایی بوده است. به عنوان مثال 
پس از جنگ افغانستان ما شاهد ظهور طالبان بودیم و در آن زمان عربستان سعودی 
به کمک طالبان آمد و پس از اتمام جهاد علیه شوروی، طالبان همچنان مسلح بود 
و س��ایر جریان های تروریستی هم به حیات خود ادامه دادند. در این مسیر بسیاری 
از جریان های رادیکال وارد خاک پاکستان شدند و مدارس مذهبی عربستان را برای 
ادام��ه حیات خود برگزیدند و حتی آموزش این تروریس��ت ها در این مدارس انجام 

می شد. 
  آیا دولت وقت پاکستان نسبت به این اقدام سعودی ها واکنش نشان نداد؟ 

دولت وقت چندین بار به صورت مستقیم نسبت به این موضوع تذکر داد و حتی 
اعلام کردیم این مدارس می تواند باعث از بین رفتن صلح پایدار در منطقه شود. این 
موضوع تا به امروز هم ادامه دارد اما نمی توان شدت و گستره فعالیت آنها را همانند 
گذشته دانست. اگر این موضوع را کنار بگذاریم، باید بگویم روابط پاکستان و عربستان 
در دوره های مختلف برقرار و گرم بوده اس��ت. از سوی دیگر باید توجه داشته باشید 
ریاض از منظر مالی کمک های زیادی به پاکستان کرده و این موضوع برای ما مهم 

است.
  یعنی سفر اخیر بن سلمان به پاکستان صرفاً جنبه اقتصادی دارد؟ 

همان طور که پیش تر گفتم رابطه عربستان و پاکستان تاریخی است؛ به گونه ای 
که قبل از سفر اخیر ولیعهد عربستان به اسلام آباد و طی ادوار مختلف، شاهد سفر 
اش��خاصی مانند ملک عبدالله و ملک فهد به پاکس��تان بوده ایم و در زمان فعلی هم 
ولیعهد عربستان به اسلام آباد سفر کرده است. من بخوبی درک می کنم که به دلیل 
همزمان شدن حوادث تروریستی کشمیر و زاهدان با سفر ولیعهد عربستان به پاکستان، 
بسیاری از مقامات، رسانه ها و حتی افکار عمومی احساس کردند ارتباطی میان این 
دو واقعه وجود دارد اما واقعیت این است که هیچ ارتباطی میان این دو موضوع وجود 
نداشت و تمام اظهاراتی که بیان شد در حد گمانه زنی بود. اگر مستنداتی در این باره 
وجود دارد که این دو موضوع را به یکدیگر پیوند می دهد، باید منتشر شود. معتقدم 
شاید کشوری خواهان به هم زدن روابط دولت های اسلامی با یکدیگر است و من فکر 

می کنم وقایع اخیر توطئه همین کشور است!
  برخی ناظران بین المللی معتقدند روابط اسلام آباد و ریاض در دوره عمران خان وارد 

فصل جدیدی شده اس�ت. در این راستا تحلیلگران و برخی 
اندیش�کده های خارجی معتقدند در آینده ای نه چندان دور 
پاکستان به جغرافیایی برای اجرای توطئه های ریاض )اعم از 
اقتصادی، امنیتی و سیاسی( علیه دیگران تبدیل می شود؛ به 

عنوان نماینده دولت پاکستان نظرتان در این باره چیست؟
من بش��دت این مواضع و تحلیل ها را رد می کنم. اساس��اً 
در علم روابط بین الملل و همچنین در روابط دوجانبه، ممکن 
است اختلاف هایی میان کشورها به وجود بیاید و زمانی دیگر 
امکان دارد این روابط بسیار گرم و نزدیک شود. من تمام این 
تحلیل ها و اظهاراتی را که می گویند در آینده نزدیک عربستان 
از ناحیه پاکستان علیه ایران اقدام خواهد کرد رد می کنم. این 
نه تنها مواضع رسمی پاکستان است، بلکه از منظر سیاسی و 
ژئوپلیتیکی هم غیر قابل اجراست. عربستان بخوبی می داند 
ایران همانند ریاض رابطه تاریخی با پاکس��تان دارد و هر دو 
نه تنها مسلمان هستند، بلکه مرزهای مشترک با یکدیگر دارند. 
هر وقت عربس��تان درباره ایران با ما صحبت کرده ما به آنها 

اعلام کرده ایم روابط ما با ایران برای اسلام آباد بسیار مهم است. در مقابل روابط ایران 
با هند هم اینگونه است. ما هیچ وقت به ایران اعتراض نکردیم که چرا روابطش با هند 
را ادامه می دهد، در صورتی که دهلی نو دشمن اصلی ما به حساب می آید. باید به این 
موضوع توجه داشته باشیم که اصل دیپلماسی و اصول روابط بین الملل به ما می آموزد 
که نمی توانیم در انتخاب شرکای کشورهای دیگر دخالت جدی کنیم. درست است 
که کشورها برای حل وفصل بسیاری از ابهام ها و مشکل ها با یکدیگر به تبادل نظر و 
رایزنی می پردازند اما باید توجه داشت نمی توانیم برای یکدیگر خط مشی تعیین کنیم. 
پاکستان بارها گفته است با عربستان رابطه خواهد داشت و با ایران هم به همان میزان 
رابطه دوستانه دارد. مردم پاکستان به عربستان علاقه مندند و در عین حال ایران را 
دوست دارند که دلیل آن پیشینه مشترک زبانی و فرهنگی ما است. اینکه بسیاری 
در ایران اظهار می کنند پاکس��تان به سکوی اقدام عربستان علیه ایران تبدیل شده، 
واقعاً درست نیست و اگر مستنداتی در این باره وجود دارد رسماً ارائه کنند. اگر قرار 
بر همکاری پاکستان و عربستان بود، سربازان ما هم اکنون باید در یمن حضور داشته 
باشند نه در خاک پاکستان! زمانی که جنگ یمن به راه افتاد، مقامات عربستان بارها 
از پاکس��تان درخواس��ت کردند سربازان خود را به یمن اعزام کند اما دولت ما با این 

موضوع کاملاً مخالفت کرد. 
  دلیل این مخالفت چه بود؟  

دلیل مخالفت کاملاً روش��ن است؛ یمن یک کشور مسلمان به حساب می آید و 
پاکستان )فارغ از اینکه کدام دولت بر سر کار است( از دیرباز تاکنون معتقد بوده ارتش 
نباید علیه یک کشور مسلمان دست به سلاح شود. دشمن ما بر اساس سوابق و به 
دلیل وجود اختلاف های تاریخی، هند و تروریست هایی هستند که بخواهند کشور ما 
را ناامن کنند. در این میان پارلمان پاکستان هم بحث همراهی اسلام آباد با عربستان 
در یمن را منتفی اعلام کرد. دومین دلیل این بود که پاکستان نمی خواست با ورود به 

یمن باعث ناراحت شدن ایران شود. 
  واکنش عربستان در آن زمان چه بود؟

طبیعی بود که عربستان از پاکستان ناراحت شود و حتی آنها به ما گوشزد کردند 
که ریاض و اسلام آباد دارای روابط تاریخی با یکدیگر هستند! ما همان موقع به ریاض 
گفتیم رابطه اس��لام آباد با ش��ما تاریخی و دوستانه اس��ت و هر دو کشور )پاکستان 
و عربس��تان( یک کشور اسلامی هس��تند اما این دلیل نمی شود که در یمن همراه 
ش��ما باشیم، چرا که علاوه بر مواردی که به آنها اشاره کردم، پاکستان نمی خواست 
باعث به هم ریختگی در یمن و منطقه شود. درباره روابط با آمریکا هم همین منطق 
استوار است. روابط پاکستان و ایالات متحده در طول تاریخ فراز و فرودهایی داشته 
و هم اکنون هم این وضعیت اس��توار است اما ما هیچ وقت از تحریم های آمریکا علیه 
ایران استقبال نکردیم. لذا پیچیدگی های دیپلماسی و ظرافت های موجود در آن اجازه 

نمی دهد هیچ کشوری آنگونه که می خواهد رفتار کند.
  با توجه به اینکه دولت س�عودی رقمی حدود 10 میلیارد دلار برای سرمایه گذاری 
در بندر گوادر اختصاص داده است، داده ها حکایت از آن دارد که ریاض برای مقابله با 
تهران به دنبال هدف قرار دادن نظام اقتصادی و ساختار امنیتی در چابهار است. این 
در حالی اس�ت که برخی معتقدند سرویس اطلاعاتی پاکستان )ISI( به دلیل وجود 
ریشه های ایدئولوژیک همسو با ریاض و برای هدف قرار دادن هند در چابهار اقدام به 
همپوشانی با سعودی ها می کند. از نظر شما این مسأله تا چه حد درست است و اگر 

نظر مخالفی دارید آن را تشریح کنید.

به هیچ وجه اینگونه نیست؛ در برخی تحلیل ها مرتباً صحبت از ISI به میان می آید 
اما باید توجه داشت که ISI بخشی از ارتش پاکستان را تشکیل می دهد، نه تمام آن 
را. ما نباید ISI را جدا از ارتش یا کشور پاکستان بدانیم و بدون تردید این بخش به 
ضرر منافع اسلام آباد فعالیت نخواهد کرد. من تعجب می کنم چرا ایران همانند آمریکا 
و هند ISI را مقصر همه چیز می داند! واقعیت این است که بنادر گوادر و چابهار که به 
عنوان خواهرخوانده های یکدیگر به حساب می آیند، 2 پروژه مهم اما جدا از یکدیگر 
هستند. طبیعی است که اگر در مرزهای پاکستان و ایران ناامنی به وجود بیاید، ضررش 
برای هر دو طرف غیر قابل جبران خواهد بود. اگر ش��ما نگاهی به مرزهای مشترک 
پاکستان با هند، افغانستان و ایران بیندازید بخوبی به این مفهوم می رسید که تنها 
امید اسلام آباد، مرزهای مشترک با ایران است، چرا که مرز مشترک هند و پاکستان 
با گذشت 72 سال از استقلال پاکستان همچنان متشنج و ناامن است و نمی توانیم 
بگوییم در س��ال های آینده چه اتفاق هایی در مرزهای مشترک ما و هند رخ خواهد 
داد. مرزهای مشترک پاکستان و افغانستان هم درگیر و ناامن است و تنها مرزهایی 
که می توان به ثبات آنها امیدوار بود مرز مشترک ما با چین و ایران است که از این 
دو معبر مناسبات اقتصادی ما تامین می شود.  پاکستان در وضعیت فعلی در شرق 
)با هند( و شمال )با افغانستان( دارای مشکلات جدی است و به هیچ وجه خواهان آن 
نیست مرزهایش با چین و ایران با مشکل روبه رو شود. درباره بند گوادر باید متوجه 
بود که چین سرمایه گذاری های زیادی در آنجا انجام داده و ما بر آن باوریم که با رونق 
گرفتن بندر گوادر نه تنها پاکستان، بلکه روسیه، ایران و کشورهای حاشیه خلیج فارس 
می توانن��د از آن بهره ببرند. من معتقدم چابهار و گوادر باید روابط خوبی با یکدیگر 
داشته باشند نه اینکه به دشمن هم تبدیل شوند. باید متوجه بود که سرمایه گذاری در 
چابهار توسط هند و همچنین سرمایه گذاری در گوادر توسط چین انجام شده و این 
دو کشور با یکدیگر اختلاف هایی دارند! در این میان هند و پاکستان با یکدیگر مشکل 
دارند و از سوی دیگر آمریکا از سرمایه گذاری چین در گوادر ناراضی است. اگر به این 
مجموعه از اختلاف ها نگاه کنیم بخوبی می فهمیم ژئوپلیتیک و سیاست هر کشور 
به صورت مجزا باعث می ش��ود نوع و سطح شراکت با کشورها به یک اندازه تعریف 
نشود.  سرمایه گذاری در گوادر تنها مختص عربستان نیست، بلکه ما از همه کشورها 
حتی دولت های اروپایی دعوت کردیم برای سرمایه گذاری در گوادر وارد میدان شوند. 
 China-Pakistan Economic »به عنوان مثال چین در قالب پروژه »سی پک
Corridor- CPEC اقدام به س��رمایه گذاری در گوادر کرده است اما هند به دلیل 
اختلاف با این کشور چابهار را برای سرمایه گذاری برگزید. لذا بحث تهدید اقتصادی و 
امنیتی چابهار از ناحیه گوادر را درست نمی دانم وگرنه پاکستان هم باید بگوید هند به 

دنبال تهدید پاکستان از ناحیه چابهار است!
  از 2 سال گذشته تاکنون شاهد سفرهای متعددی از سوی هیات های دیپلماتیک، 
امنیتی و نظامی ایران در عالی ترین سطوح به اسلام آباد هستیم و توافق های زیادی در 
این مسیر منعقد شد؛ چرا با وجود هماهنگی های صورت گرفته و هشدارهای مختلف 
در سطوح سیاسی، امنیتی و نظامی به اسلام آباد این اقدام ها علیه امنیت ایران اتفاق 

می افتد؟
متاس��فانه همان گونه که اش��اره کردید وجود گروه های تروریستی نه تنها باعث 
وقوع عملیات های تروریستی در ایران شده، بلکه ما هم از این ناحیه دچار ضررهای 
جدی شده ایم. در سال 2014 سلسله عملیات هایی در مرز مشترک ما و افغانستان 
با عنوان »ضرب عضب« انجام ش��د و ارتش پاکستان تعداد زیادی 
از تروریس��ت هایی را که متعلق به گروه های متعدد تروریس��تی 
بودند از بین برد اما باز هم ش��اهد فعالیت آنها هس��تیم. بر اساس 
داده های موجود بیشترین معبری که گروهک های تروریستی از آن 
ناحیه علیه ایران و پاکستان اقدام می کنند مرز مشترک 2 کشور 
نیست، بلکه تلاقی مرز افغانستان، پاکستان و ایران نقطه ای است 
که تروریست ها از آن ناحیه به هر سه کشور رفت و آمد می کنند 
و حتی گروهک تروریستی »جیش العدل« هم از این سه راهی وارد 
خاک جمهوری اس��لامی می شود. یعنی معابری که گروهک های 
تروریس��تی از آنجا وارد ایران یا پاکستان می شوند تنها به مرز این 
دو کش��ور مربوط نیست، بلکه یک طرف این قضیه به افغانستان 
مربوط می ش��ود. حکومت و ارتش پاکس��تان طی س��الیان اخیر 
طرح های زیادی برای مقابله با این گروهک ها اجرا کرده و در نهایت 
به دنبال حصارکشی و بالا بردن میزان امنیت در مرز مشترک خود 

با افغانستان است. 
  این طرح ها چه زمانی اجرا خواهد شد؟

تا آنجا که من خبر دارم بخش اعظم آن انجام شده اما از سوی دیگر باید مرز میان 
ایران و پاکستان هم تقویت شود. ما خواهان این نیستیم که تمام مرز مشترک خود 
با ایران را حصار بکش��یم، چرا که تجارت و مناسبات اقتصادی با جمهوری اسلامی 
ایران برای پاکستان از ارزش زیادی برخوردار است اما نقاطی که تجمیع تروریست ها 
در نزدیکی آن وجود دارد و ترددهای زیادی از آنجا طی سال های اخیر شده، بخوبی 
شناس��ایی شده و در آنجا حصارکشی خواهیم کرد. این روند طی هفته ها و ماه های 

آینده شروع خواهد شد.
  صرف نظر از مس�ائل مربوط به امنیت مرزها و مباحث نظامی، دولت پاکستان چه 
برنامه ای برای ریش�ه کن کردن تروریسم در این کش�ور و مرزهای مشترک با ایران 

دارد؟ 
نه تنها بنده، بلکه بسیاری از دولتمردان پاکستان معتقدند تروریسم را تنها نمی توان 
با اهرم و ابزار نظامی و امنیتی از بین برد؛ یکی از جنبه هایی که از روز تولد تروریسم 
در جهان تا به امروز کمتر از سایر مولفه ها مورد نظر قرار گرفته، مسائل اقتصادی است. 
مساله تروریسم اساساً یک موضوع چندوجهی به حساب می آید. بخشی از این پدیده 
شوم ایدئولوژیک و قسمتی دیگر سیاسی است اما باید توجه داشته باشیم که نه تنها 
در پاکستان و افغانستان، بلکه در عمق آفریقا و مناطقی که عدم توسعه در آن وجود 
دارد، تروریسم یکی از راه های امرار معاش به حساب می آید. این عدم توسعه می تواند 
در ش��رق و جنوب ش��رق ایران یا غرب و جنوب غرب پاکس��تان و حتی در سراسر 
افغانستان باشد اما مهم این است که فقر، بیکاری و مشکلات موجود در تامین معیشت 
باعث می شود افراد برای دریافت ماهانه 50 دلار دست به هر کاری بزنند. از این منظر 
من معتقدم حصارکشی، افزایش ضریب امنیت مرزها، انجام عملیات های مداوم ضد 
تروریسم و... تنها بخشی از حیات و فعالیت جاری گروهک های تروریستی را زیر ضربه 
قرار می دهد. در کنار کلکسیونی از اقدام های اینچنینی، باید مسائل مربوط به توسعه 

اقتصادی هم در نظر گرفته شود. 
  منظور از توس�عه اقتصادی چیس�ت؟ به نظرتان گس�ترش روابط تجاری ایران و 
پاکس�تان می تواند به پدافند مؤثر برای جلوگیری از رش�د تروریسم و افراط گرایی 

تبدیل شود؟  
بله! دقیقاً همین طور است. منظور من از توسعه اقتصادی قبض و بسط این موضوع 
در هر دو کش��ور )پاکستان و جمهوری اس��لامی ایران( است. اگر نگاهی به منطقه 
بلوچستان در پاکستان و همچنین سیستان و بلوچستان در ایران بیندازیم بخوبی 
می بینیم متاسفانه هر دو منطقه در فقر به سر می برند. بیکاری و افزایش آن باعث 
گرایش ساکنان هر دو منطقه به سمت گروهک های تروریستی می شود. از این منظر 
توسعه اقتصادی یکجانبه در پاکستان و بویژه در ایالت بلوچستان کافی نیست، بلکه 
روابط تجاری و گسترش آن باید در پاکستان و ایران به صورت مشترک انجام شود. 
یکی از راه های گسترش این روابط تعریف پروژه های مشترک برای تقویت وضعیت 
اقتصادی و معیش��تی در این مناطق است که به نظرم حداقل می تواند مانع رشد و 
تکثیر تروریس��م شود. ما نمی توانیم وجود قاچاق موادمخدر و کالا در مرز دو کشور 
را انکار کنیم؛ طبیعی اس��ت که پدیده قاچاق به عن��وان یک ضد امنیت در دنیای 
امروز شناخته می شود که این موضوع تسهیل کننده نقل وانتقال تروریسم و زیستن 
افراط گرایی در هر دو کشور خواهد بود. اگر 2 کشور بتوانند تجارت خود با یکدیگر 
را قانونی کنند، بدون تردید از حجم قاچاق هم کاس��ته خواهد شد. باید متوجه بود 
که وجود مرزنشین ها در 2 کشور می تواند به پتانسیلی برای تقویت امنیت و تجارت 

تبدیل شود.
  خانم سفیر! انفجارهای اخیر که در چابهار و جاده خاش- زاهدان اتفاق افتاد و منجر 
به ش�هادت و زخمی ش�دن 40 تن از نیروهای سپاه پاسداران شد، تمام گمانه زنی ها 
را بر پاکس�تان متمرکز می کند. بسیار واضح است که اگر روزی از ناحیه سیستان و 
بلوچس�تان علیه خاک پاکستان اقدام تروریستی ش�ود، تهران در وهله اول آنها را 
هدف قرار می دهد و سپس درباره گسترش مناسبات اقتصادی سخن می گوید! ابهام 
ما این است که اولاً، چرا اسلام آباد اقدام مقتضی برای نابودی تروریست ها نمی کند و 
ثانیا اینکه چرا ایالت بلوچستان به جغرافیای زیستن تروریسم و افراط گرایی تبدیل 

شده است؟  
واقعیت این اس��ت که وضعیت امروز ایالت بلوچس��تان می��راث دوران جهاد در 
افغانستان است. باید توجه داشته باشید که این گروهک های تروریستی تنها از اتباع 
هند، پاکس��تان یا افغانستان تشکیل نشده اند، بلکه از اتباع عربستان، مصر، الجزایر 
و حت��ی چچن هم در میان آنها به وفور دیده می ش��ود. آنه��ا در قالب مجاهدین و 
برای مقابله با شوروی وارد منطقه جنوب آسیا و بویژه افغانستان شدند که تاریخچه 
آن موجود است. در زمان »پرویز مشرف« عملیات ضدتروریسم در منطقه »سوات« 
توس��ط ارتش انجام ش��د اما به دلیل پراکندگی آرایش این گروهک ها نمی توان به 
صورت قطعی گفت تروریس��م ریشه کن شد و از این منظر همچنان در حال مقابله 
با آنها هستیم. نظام حاکم بر بلوچستان یک سیستم پیچیده است که نمی توان تنها 
با سیاست یا مقابله های امنیتی آن را بهبود داد و ترمیم کرد. به این جهت است که 
ما معتقدیم علاوه بر راهبردهای امنیتی و سیاسی باید مسائل توسعه ای و تجاری در 
دس��تور کار قرار بگیرد. دولت عمران خان به دنبال آن اس��ت تا این بستر را بیش از 

گذشته توسعه دهد.
  آیا این راهبرد اقتصادی و توسعه ای در نقاط دیگر پاکستان اجرا شده است؟  

بله! این پروژه در »وزیرستان« و »باجور« انجام شده و ما خواهان آن هستیم 
تا این مدل در بلوچس��تان هم پیاده شود اما باید توجه داشته باشید که وسعت 
بلوچستان نسبت به سایر ایالت های پاکستان بسیار گسترده است. من قبول دارم 
که در طول 72 س��ال اخیر تاکنون کاستی های زیادی درباره بلوچستان بوده اما 
باید توجه داش��ت طی این سال ها جمهوریت در پاکستان وجود نداشت و حتی 
در مقطعی ش��اهد دیکتاتوری بودیم اما در وضعیت کنونی به نظرم گشایش های 
خوبی انجام خواهد شد. معتقدم اگر مشکلات سیاسی و اقتصادی در بلوچستان 
حل وفصل ش��ود و توسعه در دستور کار قرار بگیرد، نه تنها در مسائل اقتصادی و 
امنیتی گش��ایش اتفاق می افتد، بلکه هیچ کشوری نمی تواند با صرف هزینه های 

گزاف محیط پیرامونی ایران و خاک پاکستان را به نفع خود ناامن کند.
  در روزهای اخیر ش�اهد درگیری نظامی میان هند و پاکستان بودیم که نه تنها 
روی زمین، بلکه در آس�مان هر دو کشور ش�اهد برخوردهای کم نظیر بودیم؛ آیا 
منازعه فعلی میان اس�لام آباد و دهلی نو تنها به انفجار تروریستی کشمیر مربوط 

است؟
بزرگ ترین مش��کل میان پاکستان و هند، کشمیر اس��ت اما مشکلات دیگر 
هم در این بین وجود دارد. در ش��رایط کنونی که 72 س��ال از استقلال پاکستان 
می  گذرد، هند همچنان موجودیت ما را انکار می کند و به نظرم این یک مشکل 
بزرگ اس��ت. حتی اگر مس��اله کش��میر میان 2 کش��ور حل وفصل شود باز هم 
مش��کلات میان دهلی نو و اسلام آباد به قوت خود باقی خواهد ماند، چرا که آنها 
موجودی��ت ما را ب��ه صورت کلی قبول ندارند! اگر به متون به جا مانده از گاندی 
رج��وع کنی��م، می بینیم او هندوس��تان را به »زمین مادر« تش��بیه کرده اما در 
وضعیت فعلی بنگلادش و پاکس��تان از هندوستان قدیم جدا شده اند و هر کدام 
یک کشور مستقل در نظم کنونی نظام بین الملل به حساب می آیند ولی هندی ها 
این را قبول ندارند. آنها معتقد بودند پاکستان پس از استقلال با مشکلات زیادی 
روبه رو خواهد شد و خیلی زود به دامان هند باز خواهد گشت اما اینچنین نشد. 
بحث مربوط به زمین یا جغرافیا نیس��ت، بلکه مذاه��ب هم در این میان دخیل 
هس��تند. پاکستان یک کشور مس��لمان به حساب می آید اما آنها بحث شان چیز 
دیگری است. بنده 4 سال به عنوان سفیر پاکستان در هند مشغول به کار بودم 
و ذهنیت و افکار آنها نسبت به اسلام آباد را بخوبی می شناسم؛ از این منظر هیچ 
قدرت��ی در دنیا نمی تواند ذهنیت هند نس��بت به موجودیت پاکس��تان را تغییر 
دهد. این ذهنیت به هیچ وجه اجازه حل وفصل پرونده کش��میر و س��ایر تنش ها 

را نمی دهد.
  آیا مانع اصلی در پرونده کشمیر تنها ذهنیت هند است یا اینکه منازعه حقوقی 
درباره مرزهای 2 کشور هم دلیل دیگری برای مغفول ماندن این پرونده به حساب 

می آید؟ 
اصل موضوع به زمان اس��تقلال بازمی گردد و یک مس��اله تاریخی به حساب 
می آید. پس از زمان اس��تقلال بس��یاری از مس��لمانان هند به پاکستان متمایل 
شدند. در آن زمان اعلام شد اگر هندوها خواهان رفتن به هند هستند می توانند 
ب��ه آنجا بروند و اگر تمایل به ماندن با پاکس��تان دارند هم ما قبول می کنیم اما 
اکثریت مس��لمانان در دو جهت بودند؛ نخست مس��لمانان غرب که با پاکستان 
همراه بودند و دوم مس��لمانانی بودند که به س��مت بنگلادش متمایل شدند. در 
وضعیت کنونی هم عمده مردم کشمیر مسلمان هستند و در گذشته هم مسلمان 
بودن��د اما حاکم آنجا هندو بود و حتی جنگ های��ی در این بین اتفاق افتاد. باید 
توجه داشته باشیم که مردم کشمیر نه تنها به خاطر مسلمان بودن شان خواهان 
الحاق به خاک پاکس��تان هس��تند، بلکه چیزی حدود 700 ه��زار نفر از ارتش 
هند در این منطقه حضور دارند و فش��ار آنها بر مردم باعث ش��ده تا یک فاجعه 
حقوق بشری در کشمیر اتفاق بیفتد، تا جایی که اگر روزنامه های هند را بخوانید، 
به وضوح می بینید مردم کشمیر هم نمی خواهند زیر سلطه هند باشند. بخشی از 
آنها خواهان الحاق به پاکستان هستند و بخش دیگر می گویند که ما می خواهیم 

آزاد باشیم. 

  به نظرتان برگزاری رفراندوم می تواند مشکل کشمیر را حل وفصل کند؟
در زمان جواهر لعل نهرو )اولین نخس��ت وزیر هن��د( بحث برگزاری رفراندوم 
مطرح ش��ده بود اما باید توجه داشت که آمایش جمعیتی کشمیر به چند دسته 
تقس��یم شده است. به عنوان مثال در وضعیت کنونی هندوها در جنوب کشمیر 
قرار دارند و تعداد آنها زیاد ش��ده اس��ت اما مسلمانان بخش اعظم آن را تشکیل 
می دهند. درباره رفراندوم ابهامات زیادی وجود دارد که نخستین مساله، مکانیزم 
آن خواهد بود اما بحث این است که مردم کشمیر نمی خواهند زیرنظر پاکستان 
یا هند باش��ند؛ آنها می خواهند آزاد باش��ند. متاس��فانه هند این موضوع را قبول 
ندارد، یعنی نه اجازه الحاق کشمیر به پاکستان را می دهد، نه اجازه می دهد آنها 
مستقل باشند. موضع ما این است که چرا بعد از 70 سال همچنان شاهد کشته 
ش��دن مردم کشمیر توس��ط ارتش هند هستیم؟ چرا هند یکبار برای همیشه از 
مردم کشمیر سوال نمی کند که چگونه می خواهند زندگی کنند؟ زنان، دختران، 
جوانان و پیرمردهای کش��میر در ظلم کامل به سر می برند و این زیبنده منطقه 
جنوب آس��یا نیست. اگر قرار باش��د رفراندوم برگزار شود باید سازوکار آن کاملًا 
شفاف و مشخص شود و باید یک هیأت سه جانبه متشکل از هندی ها، پاکستانی ها 

و نمایندگان کش��میر برای این موضوع تش��کیل شود. 
زمانی که »پرویز مش��رف« ریاست جمهوری پاکستان 
و »مانموهان سینگ« نخس��ت وزیری هند را به عهده 
داش��تند، س��از و کارهایی در این باره مورد نظر هر دو 
طرف بود و قرار بر این بود مذاکراتی برای بهتر ش��دن 
وضع کش��میر انجام و حتی مرز مش��ترک باز شود که 

متاسفانه آن هم ثمربخش نبود.
  نخس�ت وزیر پاکس�تان پ�س از درگیری ه�ای اخیر 
اعلام کرده  آماده مذاکره با هند است و به نشانه اعتماد 
خلبان هند را به کش�ورش تحویل داد؛ به نظرتان تنش 

موجود ادامه خواهد داشت؟
بنده از س��ال 2006 تا 2010 به عنوان معاون سفیر 
پاکستان در دهلی نو مستقر بودم و با سیاست هند تا حد 
زیادی آش��نا هستم. به نظرم باید تا انتخابات آتی هند و 
انتش��ار نتایج آن منتظر ماند. توجه داش��ته باشید که از 
س��ال 2004 تا 2008 به مدت 4 سال روابط پاکستان و 

هند آرام شده بود و حتی نظرات 2 طرف درباره کشمیر به یکدیگر نزدیک شده بود 
اما متاسفانه حمله تروریس��تی به بمبئی در سال 2008 باعث شد تمام این رابطه 
به یکباره فرو بریزد. واقعیت این اس��ت که هر وقت کشورهای منطقه جنوب آسیا 
مانند ایران، پاکستان، هند و حتی افغانستان به یکدیگر نزدیک می شوند، حادثه ای 
به وجود می آید که باعث از هم گس��یخته شدن این دوستی می شود. هر وقت ما به 
هندوستان یا ایران نزدیک می شویم، یک حادثه تروریستی اتفاق می افتد اما به هر 

حال ما خواهان مذاکره با هند هستیم تا بتوانیم مشکلات را حل کنیم.  
  خانم مس�عود! اخیراً مواضعی تلویحی از س�وی برخی مقامات پاکستان درباره 
به رسمیت ش�ناختن اسرائیل مطرح ش�ده که می توان به سخنان پرویز مشرف 
یا مصاحبه ش�اه محمود قریش�ی با خبرنگار صدای اسرائیل در حاشیه کنفرانس 
امنیتی مونیخ اش�اره کرد؛ آیا به رسمیت شناختن اس�رائیل در راستای تقابل با 
هند مطرح شده یا این موضوع به موازات دیپلماسی پنهان عربستان سعودی در 

دستور کار قرار گرفته است؟
معتقدم برقراری این رابطه بسیار مشکل است. طبیعی است که روابط هند و 
اس��رائیل بسیار نزدیک است اما برای پاکستان این موضوع بسیار مشکل خواهد 
بود. درس��ت است که اسلام آباد با تل آویو تقابل جدی و رو در رو ندارد اما از روز 

اول حامی فلس��طین بودیم. قبل از آنکه پاکستان استقلال پیدا کند، مسلمانان 
هند از فلس��طین دفاع می کردند و »محمدعلی جناح« بارها این موضوع را مورد 
اش��اره قرار داد؛ به عبارت دیگر دفاع از مردم فلسطین و موضوعیت آن در خون 
مردم پاکس��تان اس��ت و س��وال من این اس��ت که چطور می توان کشته شدن 
فلسطینی ها به دست اسرائیل را نادیده گرفت؟ به نظرم برای حکومت پاکستان 

بسیار مشکل است که اسرائیل را به رسمیت بشناسد.
  یعنی تحریک انصاف این ریسک را قبول می کند؟  

فکر نمی کنم چنین ریس��ک بزرگی را بپذیرند، چرا که مردم پاکستان نسبت 
به این موضوع حس��اس هستند و آن را قبول نمی کنند. ما صلح را دوست داریم 
اما صلحی که به نفع پاکس��تان باشد. تمرکز ما برای صلح، منطقه جنوب آسیا و 
2 کشور هند و افغانستان است، چرا که مشکلات زیادی وجود دارد. ما به دنبال 
تقویت روابط با کشورهای اطراف مانند چین، روسیه و هند هستیم. در پاسپورت 
کش��ور پاکستان همانند گذرنامه  ایران س��فر به سرزمین های اشغالی برای اتباع 
پاکستان ممنوع است و همچنان به رسمیت شناخته نشده است، بنابراین تصمیم 
برای عادی سازی روابط با اسرائیل تنها به نظر سیاستمداران بستگی ندارد، بلکه 

مردم پاکستان در این باره بسیار حساس هستند. 
  چندی پیش رئیس جمهوری افغانستان با انتقاد از پاکستان مدعی 
شد اس�لام آباد مانع صلح با طالبان می ش�ود. به موازات آن »زلمی 
خلیلزاد« برای گفت وگو با مقامات وارد پاکستان شد؛ اساساً جایگاه 

اسلام آباد در پرونده صلح افغانستان کجاست؟
برای پاکس��تان مهم نیست دولت اشرف غنی در راس امور قرار 
دارد ی��ا دول��ت حامد ک��رزی، بلکه برای ما این مهم اس��ت که هر 
دولت و هر حزبی که س��کان امور را در دس��ت دارد بتواند امنیت، 
صل��ح و ثبات را تامین کن��د. ما به وضوح می گویی��م تا زمانی که 
حکوم��ت وحدت ملی افغانس��تان ب��ا طالبان مذاک��ره نکند، هیچ 
اتفاقی رخ نخواهد داد. ما بخوبی مش��کلات افغانس��تان را می دانیم 
اما تا زمانی که همه احزاب و حکومت افغانس��تان با طالبان مذاکره 
نکنند ش��رایط درست نمی ش��ود. طالبان می گوید نیروهای آمریکا 
از افغانستان خارج ش��وند و پس از آن مذاکرات بین الافغان برگزار 
کنیم؛ سوال من این است که این طرح طالبان چه مشکلی دارد؟ ما 
دفاع می کنیم از این نظر اما تاریخ افغانستان بخوبی نشان می دهد 
مردم این کش��ور نمی توانند زیر سایه قدرت ها زندگی کنند و به دنبال استقلال 
خود هس��تند. من معتقدم باید کشورهایی مانند روسیه، پاکستان، ایران و چین 
در کنار افغانستان نقش پررنگ تری ایفا کنند تا بتوان به یک راه حل خوب دست 
پی��دا کرد. نباید فضایی که در اواخر دهه 90 و با خروج ش��وروی از افغانس��تان 
به وجود آمد، مجدداً شکل بگیرد. از این منظر ما به کمک روسیه، چین، ایران و 

افغانستان باید براحتی خلأ خروج آمریکا از افغانستان را پر کنیم.
  بع�د از به روی کار آمدن دونالد ترامپ ش�اهد تنش میان پاکس�تان و آمریکا 
بودیم و در نهایت کمک های مالی واشنگتن به اسلام آباد قطع شد؛ این اختلاف ها 

چه تأثیری در معادلات سیاسی و امنیتی منطقه داشته است؟ 
روابط پاکس��تان و آمریکا بارها دچار نوسان شده اس��ت و متاسفانه از روزی 
که ترامپ وارد کاخ س��فید شده مش��کلات زیادی به وجود آمده. درست است که 
ما همانند ایران مورد تحریم ایالات متحده قرار نگرفته ایم اما بسیاری از کمک ها 
قطع ش��ده و این یک موضوع جدید برای دولت پاکس��تان به حس��اب نمی آید. 
در س��ال 1998 هم این کمک ها به دلیل آزمایش های هس��ته ای پاکستان قطع 
ش��د اما از زمانی که عمران خان مس��اله خروج ایالات متحده از منطقه و بویژه 
افغانس��تان را مورد تایید قرار داد، واکنش ایالات متحده خشن تر و سلبی تر شد. 
پاکس��تان بارها اعلام کرده اس��ت هر کش��ور یا هر نهاد بین المللی که به دنبال 
تحقق صلح در منطقه )اعم از هند و افغانس��تان( باش��د با آنها همکاری خواهد 
کرد. برخی سیاس��ت های ایالات متحده در منطقه جنوب آس��یا نه تنها صلح به 
ارمغان نمی آورد، بلکه باعث تش��دید بحران و به هم ریختگی  امنیتی و سیاس��ی 
می شود و اسلام آباد نسبت به این موضوع معترض است. ایالات متحده هر زمانی 
که می خواهد سناریوی خاصی را به نفع خود اجرایی کند، روابطش را با پاکستان 
آرام و عادی می کند و هرگاه که به ضررش باشد، اقدام به دشمنی و کاهش سطح 
روابط می کند. ما معتقدیم منافع پاکستان باید در این میان مورد نظر قرار بگیرد، 

چرا که اصول دیپلماسی بر منافع متقابل استوار است.
  به عنوان آخرین سوال، چه خلأهایی در حوزه سیاسی، اقتصادی و امنیتی در 
روابط ایران و پاکستان وجود دارد و پیشنهاد شما برای کم شدن حواشی و تقویت 

مناسبات دوجانبه چیست؟
مس��ائل زیادی در این بین وجود دارد اما توجه داش��ته باشید که مردم ایران 
و پاکس��تان علقه های فرهنگی عمیقی با یکدیگر دارند. بخش��ی از اقوام مردمان 
هر دو کش��ور در پاکس��تان و ایران زندگی می کنند و طبیعی است که اسلام آباد 
و تهران تمایل دارند روابط خودشان را بیشتر از سایر کشورها با یکدیگر افزایش 
دهند. من روزهای خوبی برای روابط هر دو کشور می بینم و علاوه بر این موضوع 
مردم و دولت هر دو کشور می دانند تعمیق روابط نه تنها باعث شکوفایی اقتصادی 
می شود، بلکه مناسبات سیاسی و فرهنگی هم متاثر از این موضوع خواهد شد و 
در نهایت بسیاری از موانع مرتفع می  شود. مشکلات سیاسی دولت ها به جای خود 
اما مردم جمهوری اسلامی ایران و پاکستان دل شان با یکدیگر است. کشورهای 
اروپایی هم مش��کلات منطقه ای زیادی با یکدیگر دارند؛ به عنوان مثال با وجود 
حاکم بودن »پیمان ش��نگن« اختلاف های زیادی درباره مسائل مرزی میان آنها 
وجود دارد. درباره ایران و پاکس��تان هم اختلافات به آن اندازه ای که در رسانه ها 
و مطبوعات گفته می شود عمیق نیست و من مطمئنم می توانیم با گفت وگو این 

مسائل را برای همیشه حل وفصل کنیم.  

پویان شریعت: غروب روز چهارشنبه 24 بهمن ماه اتوبوس حامل 40 پاسدار مدافع وطن در محدوده چانعلی در جاده خاش- زاهدان 
هدف یک عملیات انتحاری از س�وی عناصر تکفیری گروهک »جیش العدل« قرار گرفت. این اقدام تروریس�تی در شرایطی توجه 
رس�انه  های داخلی و خارجی را به خود جلب کرد که تنها یک روز پس از آن، یک عملیات تروریس�تی مش�ابه در آن سوی مرزهای 
پاکستان در منطقه هندی کشمیر رخ داد؛ عملیاتی که باعث افزایش تنش  های موجود میان دهلی نو و اسلام آباد شد و شرایط حاکم 
بر 2 کشور را در وضعیت فوق العاده قرار داد. در همین راستا »وطن امروز« بر آن شد تا در گفت وشنود  اختصاصی با »رفعت مسعود« 
نخستین سفیر زن پاکستان در ایران به بررسی ابعاد گوناگون حوادث تروریستی مذکور بپردازد. سفیر جدید پاکستان در تهران به 
زبان فارسی مسلط است و مدرک دانشگاهی خود را از دانشگاه شفیلد انگلیس دریافت کرده است. وی که سال 1987 میلادی به 
وزارت خارجه پاکستان پیوست، توانست به مرور زمان پله  های ترقی را در این وزارتخانه بپیماید. خانم رفعت مسعود پیش از تهران، 
سفیر پاکستان در نروژ بود و سابقه حضور در کشورهای انگلیس، آلمان، ترکیه و فرانسه را به عنوان دیپلمات در کارنامه دیپلماتیک 
خود به ثبت رس�انده است. وی که از کارنامه باسابقه ای در حوزه دیپلماتیک برخوردار است، مدیرکلی طرح سیاست گذاری وزارت 

خارجه پاکستان را از سال 2014 تا 2015 و مدیریت امور جنوب آسیا را از 2013 تا 2014 در این وزارتخانه نیز عهده دار بوده است.

پاکس�تان نمی خواس�ت با ورود به 
یمن باع�ث ناراح�ت ش�دن ایران 
ش�ود. طبیعی بود که عربس�تان از 
پاکس�تان ناراحت شود و حتی آنها 
به م�ا گوش�زد کردند ک�ه ریاض و 
اس�لام آباد دارای رواب�ط تاریخی با 
یکدیگر هس�تند! ما هم�ان موقع 
به ریاض گفتیم رابطه اس�لام آباد با 
ش�ما تاریخی و دوستانه است و هر 
دو کش�ور )پاکس�تان و عربستان( 
یک کش�ور اسلامی هستند اما این 
دلیل نمی ش�ود که در یم�ن همراه 

شما باشیم

من تم�ام این تحلیل ه�ا و اظهاراتی 
را ک�ه می گوین�د در آین�ده نزدیک 
عربس�تان از ناحیه پاکس�تان علیه 
ای�ران اقدام خواهد ک�رد رد می کنم. 
این نه تنها مواضع رس�می پاکستان 
اس�ت بلکه عربستان بخوبی می داند 
ایران همانن�د ریاض رابطه تاریخی با 
پاکستان دارد و هر دو نه تنها مسلمان 
هس�تند، بلکه مرزهای مش�ترک با 
یکدیگ�ر دارند. هر وقت عربس�تان 
درباره ای�ران با ما صحبت کرده ما به 
آنها اعلام کرده ای�م روابط ما با ایران 

برای اسلام آباد بسیار مهم است

پیدا و پنهان عملیات تروریستی زاهدان و روابط اسلام آباد- تهران 
در گفت وگوی اختصاصی »وطن امروز« با سفیر پاکستان در ایران
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